
Szily államtitkár megbeszélései 
Szegeden 

Az egyetem elhelyezésével és az ui egyetem megszer-
vezésével kapcsolatos tennivalókról tanácskozott 

a professzori kar tagjaival 
(A Dclmagyarobszág munkatársától) X sze-

gedi egyetem ügyében kedden Szegedre érke-

zett Szily Kálmán kultuszállamtitkár. Egész 

napon át tartó tanácskozást folytatott az egye-

tem professzoraival abban a kérdésben, hogy 

Tcí megy el az egyes tanszakok professzorai 

közül a Kolozsvárra távozó Ferenc József-tU-

'domdnyegyetemmel 'és ki marad Szegeden, 

hogy a megalapítandó Horthy Miklós tudd-

mányegyetemen fejtsen ki működést. X tanács-

kozás a késő esti órákig tartott. X tanácsko-

fcásról nyilatkozatot nem adtak ki; a kiszivár-

gott hírek szerint azonban az örvösi karból 

Baló József, Miskolezy Dezső, Veress Elemér, 

Lörlncz Ferenc professzorok mennek el Sze-

gedről, míg Rusznyák professzor a belgyógyá-

szati klinika, Dítrót professzor a szemészeti 

klinika, Kramár professzor a gyermekklinika 

és Batizfalvy professzor a szülészeti klinika 

'élén Szegeden marad, éppúgy, mint Szent-

Györgyi Albert Nobel-díjas professzor és in-

tézete-  rA jogi kar professzorai mindnyájan el-

távoznak, a matematikai és teímészettadomá-

nyi szakról Baftók György rektor, Géléi Jó-

zsef, Győrffy István és Szőkefalvi Nagy Gyu-

la mennek Kolozsvárra. Az egyetem felszere-

lésének hiány nélkül Szegeden kell maradnia, 

— állapították meg az értekezleten. 

Szily Kálmán államtitkár ma reggel nIázott 

Vissza a fővárosba, ahol kormánykörökben 

folytatja szegedi a egyetemmel kapcsolatban 

megkezdett tanácskozásait, beszámol a szegedi 

tárgyalások eredményéről, amelynek alapján 

az egyetem elköltözésével kapcsolatos intéz-

kedések Eövid időn belül megtörténnek. 

I kultuszminiszter 
az egyetemi tanári kinevezésekről 

t 
Kolozsvár, október 8. H 6 m a n Bálint vallás-

Ss közoktatásügyi miniszter a sajtó képviselői 
előtt a kővetkező nyilatkozatot tette: 

— A Ferenc József-tudományegyetem ünnepé-
lyes megnyitása október 18. és 20. között lesz. 
Ezután kezdődnek meg a beiratások és november 
első napjaiban a tanítás. 

— A kolozsvári és a szegedi egyetemek, va lu-
fi int a többi egyetemek és a szervezés folytán ki-
nevezendő tanárainak és tisztviselőinek kineve-
zése iránt mindaddig semmiféle lépést nem tehetek, 
amig az országgyűlésen tárgyalás alatt álló tőr-
vényjavaslatom nem emelkedik törvényerőre. 
Amennyiben ez reményeimhez mérten e héten, 
vagy a következő hét elején megtörténik, három 
nap alatt kell a személyi megszervezést lebonyolí-
tani és ezt a törvényben foglalt felhatalmazás alap-
ján természetesen magamnak kell előkészítenem. 
Ha a törvény meghozatala után bizottsági tárgya-
lás alá bocsátanám a kinevezések ügyét, az egye-
tem talán még a következő évben sem kezdhetné 
meg az előadásokat Természetesen a személyek 
kiválasztásánál a korábbi egyetemi pályázatok 
és az egyesek tudományos munkásságának isrrere-
te alapján rendelkezésre álló tapasztalatokat fel 
logom használni. 

Mozgalom a jogakadémiák elsorvasztása 
ellen 

(A Délmagyarország munkatársától) Ab a 

törvényjavaslat, amely a Ferenc József-tudo-

mányegyetemnek Kolozsvárra való visszahe-

lyezését tartalmazza, a jogakadémiákról is in-

tézkedik. Ez a szakasz kimondja, Hogy a jog-

akadémiák 1911—42. tanévtől kezdve csak két 

évfolyamon működhetnek, a harmadik évfolya-

mot csak egyetemen lehet hallgatni. Kecske-

mét a törvényjavaslattal szemben a legerélye-

sebb tiltakozásra készül-

„Szívünkből kívánjuk — írja a Kecskeméti 

Közlöny — a kolozsvári egyetem visszaállítá-

sát, a visszatért Erdély felemeléséért áldoza-

tokba is készek vagyunk, de nem tudjuk meg• 

íéBteni, hogy akkor, amidőn az egyetemek jógi 

fakultásainak a száma nem szaporodott, az or-

szág lakossága pedig többmillió fővel gyara-

podott, mi indokolja a jogakadémiák megszün-

tetését 

A törvényjavaslat ügyében a miskolci jog-

akadémia igazgatóval asztmány a is ülést tar-

tott- Elhatározták, hogy a jogakadémia fenn-

tartása érdekében küldöttséget indítanak a 

miniszterelnökhöz és a kormányzóhoz. A mis-

kolci jogakadémia hasonló lépésbe hívja fel 

a kecskeméti jogakadémiát Is. A kecskeméti 

jogakadémia kormányzóbizottságát már ösz-

összé is hívták és a közeli napokban döntenek 

a kérdés felett. Kecskeméten eyébként a jog-

akadémia épségének megőrzését elérendő, rend-

kívüli közgyűlést hívtak egybe szerdába. X 

közgyűlésen indítványozni fogják, bogy a rá-

fos indítson küldöttségét a kormányzóhoz és a 

miniszterelnökhöz a jogakadémia működési kö-

rének épségben hagyása érdekében. 
• 

íme, mindenütt tiltakozások, küldöttségek. 

( 3 Délmagyarország munkatársától) Sop-

ron nemrég köriratot intézett a városok tör-

vényhatóságához a népszámlálási költségek 

visszatérése ügyében. X körirat arra kéri a tör-

vényhatóságokat, hogy közgyűlési határőzattal 

írjanak fej a minisztériumba aziránt, Hogy a 

népösszeírással kapcsolatos kiadásokat az ál-

lam vállalja magára, illetve térítse meg a vá-

rosoknak. Az üggyel Szegeden a szeptemberi 

közgyűlés foglalkozott és elhatározta, Hogy a 

köriratnak megfelelően kéri az államtól a nép-

összeirási költség visszatérítését. 

Szegeden Fodor Jenő dr. nyugalmazott pol-

gármester, a közélelmezési hivatal vezetője 

irányítja a népszámlálási munkálatokat A 

mnlt év novemberében Fodor Jenő dr. mintegy 

130 alkalmazottal együtt végezte a népszámlá-

lást} az összes kiadások közel 9000 pengőt tet-

tek kl Ennek az összegnek megtérítését kéri 

most a város. Annakidején a kormányzattól 

leirat érkezett ebben az ügyben, amely Utasí-

totta a várost, hogy költségvetésébe állítsa be 

a népszámlálssal kapcsolatos költségeket. Az 

átlag 10.000 pengős tétel jelentős tényező a 

város költségvetésében, különösen akkop, ha 

egyéb igen fontos, a város érdekét közvetlenül 

érintő kiadások és beruházások szerepelnek a 

költségvetésben. A népszámlálást az állam Ten-

delte el, tehát a velejáró költségeket is az ál-

lamnak kellene viselnie, nyen irányú ígéretet 

kapott is a város s ennek fejében vállalta el 

a mnlt évi népszámlálás kiadásait. X kormány 

utasítása következtében a jövő évre is gondos-

kodni kell arról, hogy a népszámlálási költség 

tétele szerepeljen a költségvetésben. Termé-

szetszerűleg azonban a város arról is gondos-

kodni kíván, bogy ez a tétel ne legyen állan-

dósított tehef a város nyakán s ezért most 

felirattal fordult a kormányzathoz a mult évi 

népszámlálási költségnek visszatérítése, illetve 

a jövő évi összegnek előirányzása ügyében. X 

népszámlálásra egyébként már megtettek min-

den szükséges előkészületet, ugyanaz az appa-

rátus, Ugyanannyi hivatalnok működik majd 

mSst is, mint a mnlt évben. As üggyel kapcso-

latos kiadások minden valószínűség szerint 

nem baladják túl a mult évi összeget. Már 

meg is kezdték a mult évi adatok számbavé-
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Csak Szegeden néma minden, mint a sír. FcJig 

mi nem is egy jogakadémiai évfolyamot, ha-, 

nem egyetemünk teljes jogikarát vcszílot* 

tük eL 

Tovább miiködnek a fermészet iu i fomái 7 

fanszékek Debrecenben 

"Debrecenből jelentik: Az egyetem egyes fa-

kultásainak Kolozsvárra történő áthelyezését-

vei kapcsolatban Mitrovits Gyula dr. ogyelemf 

tanát; a Tisza István-tudományegyetem rek-

tora nyilatkozott a természettudományi tanár-

képzés kérdéséről, A professzor kijelentette, 

hogy az ú j egyetemi törvényjavaslat és annak 

indokolása biztosítja a debreceni egyetem 

bölcsészetkardn a természettudományi tárgyak 

további előadását és ezáltal az érin/cft tárgy-

körökben a tanárképzés további folytonossá* 

gát is. 

leiét, amelyeknek alapján kidolgozzák majd » 

jövő évi népszámlálsi adatokat Január elején 

kezdik el a befejező munkát, úgy, hogy az ada-

tok összeírása már a hónap közepére, az előírt 

határidőre teljesen készen álljon. 

Ezzel kapcsolatban eldöntésre vár még aZ 

a kérdés is, hogy jövőre ki tartja fönn a köz-

élelmezési hivatalt} az állam-e, vagy a város? 

December végéig állami szubvencióból fizetik 

a közélelmezési hivatal alkalmazottait, a jö-

vőre vonatkozólag azonban még nincs az ügy-

ben semmiféle döntés. 'A város maga nem vál-

lalhatja a hivatallal, járó költségeket, arra vo-

natkozólag viszont, hogy az állam jövőre is> 

segélyezni kívánja-e a szegedi közélelmezési 

hivatalt: nincs még semmi határozat, nincs 

döntés és nincs Utasítás sem. Valószínű, hogy 

a kormányzat idejében gondoskodik majd en-

nek a kérdésnek a megoldásáról, mert közis-

mertek azok a visszásságok, amelyek átmene-

tileg jelentkeztek a hivatali tisztviselők fize-

tésének tekintetében. A város hatósága mos! 

várja a minisztérium értesítését, hogy azután 

kellőképpen eljárhasson a hivatal jövő évi 

fenntartásának" ügyében. 
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A megyéspüspök betöltötte 
a megüresedett 

lelkészi állásokat 
(A Délmagyarország munkatársától) Glatt-

felder Gyula dr. megyéspüspök a Halász Pá l 

dr. belvárosi plébánossá történt megválasztá-

sával megüresedett móravárosi plébánia admi-

nisztrálásával Gangyi Ferenc lelkészt bízta 

meg. Gimes Gyula volt nagykamarást segéd-

lelkész Alsóközpontra kapott kinevezést má-

sodsegédlelkészi állásra. Helyére Miklós Ist-

ván újmisés segédlelkész került. Marosi Ernő 

csanádapáeai segédlelkész betegszabadságra 

távózott, helyettese Szűcs György. Ilavadi Fe-

renc hittanár átvette a Szent Gellért-interná-

tus vezetését. 

A Somogyi-telepen megüresedett kántori 

állás betöltésére Endrődí Fereue dr. nyert, 

megbízást. 

Közei 10.000 pengős népszámlálási kiadás 
visszatérítését kéri Szeged a kormánytól 

Ki tartja teaa jovSre a közélelmezési hivatalt ? 


